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INTRODUCTION 

0.1 General 

IEC 61131-9 is part of a series of standards on programmable controllers and the associated 
peripherals and should be read in conjunction with the other parts of the series. 

Where a conflict exists between this and other IEC standards (except basic safety standards), 
the provisions of this document should be considered to govern in the area of programmable 
controllers and their associated peripherals. 

The increased use of micro-controllers embedded in low-cost sensors and actuators has 
provided opportunities for adding diagnosis and configuration data to support increasing 
application requirements. 

The driving force for the SDCI (IO-Link™1) technology is the need of these low-cost sensors 
and actuators to exchange this diagnosis and configuration data with a controller (PC or PLC) 
using a low-cost, digital communication technology while maintaining backward compatibility 
with the current DI/DO signals. 

In fieldbus concepts, the SDCI technology defines a generic interface for connecting sensors 
and actuators to a Master unit, which can be combined with gateway capabilities to become a 
fieldbus remote I/O node. 

Any SDCI compliant Device can be attached to any available interface Port of the Master. SDCI 
compliant Devices perform physical to digital conversion in the Device, and then communicate 
the result directly in a standard format using "coded switching" of the 24 V I/O signalling line, 
thus removing the need for different DI, DO, AI, AO modules and a variety of cables. 

Physical topology is point-to-point from each Device to the Master using three wires over 
distances up to 20 m. The SDCI physical interface is backward compatible with the usual 
24 V I/O signalling specified in IEC 61131-2. Transmission rates of 4,8 kbit/s, 38,4 kbit/s and 
230,4 kbit/s are supported. 

The Master of the SDCI interface detects, identifies, and manages Devices plugged into its 
Ports. 

Tools allow the association of Devices with their corresponding electronic I/O Device Des-
criptions (IODD) and their subsequent configuration to match the application requirements. 

The SDCI technology specifies three different levels of diagnostic capabilities: for immediate 
response by automated needs during the production phase, for medium term response by 
operator intervention, or for longer term commissioning and maintenance via extended 
diagnosis information. 

The structure of this document is described in 4.8. 

Conformity with IEC 61131-9 cannot be claimed unless the requirements of Annex H are met. 

___________ 
1  IO-LinkTM is a trade name of the "IO-Link Community". This information is given for the convenience of users of 

this document and does not constitute an endorsement by IEC of the trade name holder or any of its products. 
Compliance with this document does not require use of the registered logos for IO-LinkTM. Use of the registered 
logos for IO-LinkTM requires permission of the "IO-Link Community". 
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Terms of general use are defined in IEC 61131-1 or in the IEC 60050 series [1]2. More specific 
terms are defined in this document. 

0.2 Patent declaration 

The International Electrotechnical Commission (IEC) draws attention to the fact that it is claimed 
that compliance with this document may involve the use of a patent. IEC takes no position 
concerning the evidence, validity, and scope of this patent right. 

The holder of this patent right has assured IEC that s/he is willing to negotiate licences under 
reasonable and non-discriminatory terms and conditions with applicants throughout the world. 
In this respect, the statement of the holder of this patent right is registered with IEC. Information 
may be obtained from the patent database available at http://patents.iec.ch. 

Attention is drawn to the possibility that some of the elements of this document may be the 
subject of patent rights other than those in the patent database. IEC shall not be held 
responsible for identifying any or all such patent rights. 

 

  

___________ 
2  Numbers in square brackets refer to the Bibliography. 
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PROGRAMMABLE CONTROLLERS –  
 

Part 9: Single-drop digital communication interface  
for small sensors and actuators (SDCI)  

 
 
 

1 Scope 

This part of IEC 61131 specifies a single-drop digital communication interface technology for 
small sensors and actuators SDCI (commonly known as IO-Link™3), which extends the 
traditional digital input and digital output interfaces as defined in IEC 61131-2 towards a point-
to-point communication link for the exchange of complex data in both directions. This techno-
logy also enables the transfer of parameters to Devices and the delivery of identification and 
diagnostic information from the Devices to the automation system. 

This technology is mainly intended for use with simple sensors and actuators in factory 
automation, which include small and cost-effective microcontrollers.  

This document specifies the SDCI communication services and protocol (physical layer, data 
link layer and application layer in accordance with the ISO/OSI reference model) for both SDCI 
Masters and Devices. 

This document also includes EMC test requirements. 

This document does not cover communication interfaces or systems incorporating multiple point 
or multiple drop linkages, or integration of SDCI into higher level systems such as fieldbuses. 

2 Normative references 

The following documents are referred to in the text in such a way that some or all of their content 
constitutes requirements of this document. For dated references, only the edition cited applies. 
For undated references, the latest edition of the referenced document (including any 
amendments) applies. 

IEC 60664 (all parts), Insulation coordination for equipment within low-voltage supply systems 

IEC 60947-5-2, Low-voltage switchgear and controlgear – Part 5-2: Control circuit devices and 
switching elements – Proximity switches 

IEC 61000-4-2, Electromagnetic compatibility (EMC) – Part 4-2: Testing and measurement 
techniques – Electrostatic discharge immunity test 

IEC 61000-4-3, Electromagnetic compatibility (EMC) – Part 4-3 : Testing and measurement 
techniques – Radiated, radio-frequency, electromagnetic field immunity test 

IEC 61000-4-4, Electromagnetic compatibility (EMC) – Part 4-4: Testing and measurement 
techniques – Electrical fast transient/burst immunity test 

___________ 
3  IO-LinkTM is a trade name of the "IO-Link Community". This information is given for the convenience of users of 

this document and does not constitute an endorsement by IEC of the trade name holder or any of its products. 
Compliance with this document does not require use of the registered logos for IO-LinkTM. Use of the registered 
logos for IO-LinkTM requires permission of the "IO-Link Community". 
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IEC 61000-4-5, Electromagnetic compatibility (EMC) – Part 4-5: Testing and measurement 
techniques – Surge immunity test 

IEC 61000-4-6, Electromagnetic compatibility (EMC) – Part 4-6: Testing and measurement 
techniques – Immunity to conducted disturbances, induced by radio-frequency fields 

IEC 61000-4-11, Electromagnetic compatibility (EMC) – Part 4-11: Testing and measurement 
techniques – Voltage dips, short interruptions and voltage variations immunity tests for 
equipment with input current up to 16 A per phase 

IEC 61000-6-2, Electromagnetic compatibility (EMC) – Part 6-2: Generic standards – Immunity 
standard for industrial environments 

IEC 61000-6-4, Electromagnetic compatibility (EMC) – Part 6-4: Generic standards – Emission 
standard for industrial environments 

IEC 61076-2-101, Connectors for electronic equipment – Product requirements – Part 2-101: 
Circular connectors – Detail specification for M12 connectors with screw-locking 

IEC 61010-2-201, Safety requirements for electrical equipment for measurement, control, and 
laboratory use – Part 2-201: Particular requirements for control equipment 

IEC 61131-1, Programmable controllers – Part 1: General information 

IEC 61131-2, Industrial-process measurement and control – Programmable controllers – Part 2: 
Equipment requirements and tests 

3 Terms, definitions, symbols, abbreviated terms, and conventions 

3.1 Terms and definitions 

For the purposes of this document, the terms and definitions given in IEC 61131-1 and 
IEC 61131-2 and the following apply. 

ISO and IEC maintain terminological databases for use in standardization at the following 
addresses:  

• IEC Electropedia: available at http://www.electropedia.org/ 

• ISO Online browsing platform: available at http://www.iso.org/obp 

3.1.1  
address 
part of the M-sequence control to reference data within data categories of a communication 
channel 

3.1.2  
application layer 
AL 
<SDCI> part of the protocol responsible for the transmission of Process Data objects and On-
request Data objects 

3.1.3  
Block Parameter 
consistent parameter access via multiple Indices or Subindices  

http://www.electropedia.org/
http://www.iso.org/obp
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INTRODUCTION 

0.1 Généralités 

L'IEC 61131-9 fait partie d'une série de normes relatives aux automates programmables et aux 
périphériques associés, et il convient de la lire conjointement avec les autres parties de la série. 

En cas de conflit entre la présente norme et d'autres normes IEC (à l'exception des normes 
fondamentales de sécurité), il convient de considérer les dispositions du présent document qui 
régissent le domaine des automates programmables et leurs périphériques associés. 

L'utilisation accrue des microcontrôleurs intégrés dans des capteurs et actionneurs de faible 
coût a été l'occasion d'ajouter des données de diagnostic et de configuration permettant de 
prendre en charge les exigences croissantes des applications. 

Le moteur premier de la technologie SDCI (IO-Link™1) est la nécessité pour ces capteurs et 
actionneurs de faible coût d'échanger ces données de diagnostic et de configuration avec un 
contrôleur (PC ou Automate programmable) en utilisant une technologie de communication 
numérique peu onéreuse tout en préservant une rétrocompatibilité avec les signaux DI/DO 
courants. 

Au sein des concepts de bus de terrain, la technologie SDCI définit une interface générique 
pour la connexion de capteurs et d'actionneurs à une unité Maître, qui peut être associée à des 
fonctionnalités de passerelle pour constituer un nœud déporté d'E/S de bus de terrain. 

Tout Dispositif conforme SDCI peut être relié à un Accès disponible quelconque de l'interface 
du Maître. Les Dispositifs conformes SDCI réalisent en leur sein une conversion physique en 
numérique, puis en communiquent directement le résultat en format normalisé au moyen d'une 
"commutation codée" de la ligne de signalisation d'E/S 24 V, rendant ainsi inutile l'utilisation de 
divers modules DI, DO, AI, AO et d'une multitude de câbles. 

La topologie physique est réalisée en point à point de chaque Dispositif vers le Maître au moyen 
de trois conducteurs sur des distances allant jusqu'à 20 m. L'interface SDCI physique est 
rétrocompatible avec la signalisation E/S 24 V classique définie dans l'IEC 61131-2. Elle 
permet des vitesses de transmission de 4,8 kbit/s, 38,4 kbit/s et 230,4 kbit/s. 

Le Maître de l'interface SDCI détecte, identifie et gère les Dispositifs branchés aux Accès de 
l'interface. 

Des outils permettent d'associer les Dispositifs à leurs Descriptifs de Dispositifs d'E/S 
électroniques (IODD - I/O Device Description) ainsi que leur configuration ultérieure pour qu'ils 
correspondent aux exigences des applications. 

La technologie SDCI définit trois différents niveaux de fonctionnalités de diagnostic: pour une 
réaction immédiate par des besoins automatisés au cours de la phase de production, pour une 
réaction à moyen terme par intervention de l'opérateur ou pour la mise en service et la 
maintenance à long terme sur la base d'informations de diagnostic étendues. 

La structure du présent document est décrite en 4.8. 

___________ 
1  IO-LinkTM est une marque commerciale de "IO-Link Community". Cette information est fournie pour la commodité 

des utilisateurs du présent document et ne signifie nullement que l'IEC recommande l'emploi exclusif de la marque 
ou de l’un quelconque de ses produits. La conformité au présent document ne nécessite pas l’utilisation des logos 
déposés pour IO-LinkTM. L’utilisation des logos déposés pour IO-LinkTM nécessite l’autorisation du "IO-Link 
Community". 
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La conformité à l'IEC 61131-9 ne peut pas être revendiquée si les exigences de l'Annexe H ne 
sont pas satisfaites. 

Les termes d'ordre général sont définis dans l'IEC 61131-1 ou dans la série IEC 60050 [1]2. 
Les termes plus spécifiques sont définis dans le présent document. 

0.2 Déclaration de propriété 

La Commission Électrotechnique Internationale (IEC) attire l'attention sur le fait qu'il est déclaré 
que la conformité avec les dispositions du présent document peut impliquer l'utilisation d'un 
brevet. L'IEC ne prend pas position quant à la preuve, à la validité et à la portée de ces droits 
de propriété.  

Le détenteur de ces droits de propriété a donné l'assurance à l'IEC qu'il consent à négocier des 
licences avec des demandeurs du monde entier à des termes et conditions raisonnables et non 
discriminatoires. À ce propos, la déclaration du détenteur des droits de propriété est enregistrée 
à l'IEC. Des informations peuvent être obtenues dans la base de données des droits de 
propriété, disponible à l'adresse suivante: http://patents.iec.ch. 

L'attention est d'autre part attirée sur le fait que certains des éléments du présent document 
peuvent faire l'objet de droits de propriété autres que ceux qui ont été enregistrés dans la base 
de données des droits de propriété. L'IEC ne saurait être tenue pour responsable de 
l'identification de tels droits de brevets et de ne pas avoir signalé leur existence. 

___________ 
2  Les chiffres entre crochets renvoient à la Bibliographie. 
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Partie 9: Interface de communication numérique point à point 
pour petits capteurs et actionneurs (SDCI) 

 
 
 

1 Domaine d’application 

La présente partie de l'IEC 61131 spécifie une technologie d'interface de communication 
numérique point à point pour petits capteurs et actionneurs – SDCI – (généralement connue 
sous l'appellation IO-Link™3). Elle permet d'étendre les interfaces classiques d'entrées et de 
sorties numériques (telles que définies dans l'IEC 61131-2) en une liaison de communication 
point à point pour l'échange de données complexe dans les deux sens. Cette technologie 
permet également de transférer des paramètres aux Dispositifs et de fournir au système 
d'automatisation des informations de diagnostic et d'identification depuis les Dispositifs. 

Cette technologie est principalement destinée à l’utilisation en automatisation d'usine avec de 
simples capteurs et actionneurs intégrant de petits microcontrôleurs économiques.  

Le présent document spécifie les services et le protocole de communication SDCI (couche 
physique, couche de liaison de données et couche Application conformément au modèle de 
référence ISO/OSI) pour les Maîtres et Dispositifs SDCI. 

Le présent document inclut également des exigences d'essai CEM. 

Le présent document ne couvre pas les interfaces ou systèmes de communication comportant 
des connexions multipoints ou à liaisons multiples, ou encore l'intégration de SDCI dans des 
systèmes de niveau supérieur tels que les bus de terrain. 

2 Références normatives 

Les documents suivants sont cités dans le texte de sorte qu’ils constituent, pour tout ou partie 
de leur contenu, des exigences du présent document. Pour les références datées, seule 
l’édition citée s’applique. Pour les références non datées, la dernière édition du document de 
référence s'applique (y compris les éventuels amendements). 

IEC 60664 (all parts), Coordination de l'isolement des matériels dans les réseaux d'énergie 
électrique à basse tension 

IEC 60947-5-2, Appareillage à basse tension – Partie 5-2: Appareils et éléments de 
commutation pour circuits de commande – Détecteurs de proximité 

IEC 61000-4-2, Compatibilité électromagnétique (CEM) – Partie 4-2: Techniques d'essai et de 
mesure – Essai d'immunité aux décharges électrostatiques 

___________ 
3  IO-LinkTM est une marque commerciale de "IO-Link Community". Cette information est fournie pour la commodité 

des utilisateurs du présent document et ne signifie nullement que l'IEC recommande l'emploi exclusif de la marque 
ou de l’un quelconque de ses produits. La conformité au présent document ne nécessite pas l’utilisation des logos 
déposés pour IO-LinkTM. L’utilisation des logos déposés pour IO-LinkTM nécessite l’autorisation du "IO-Link 
Community". 
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IEC 61000-4-3, Compatibilité électromagnétique (CEM) – Partie 4-3: Techniques d'essai et de 
mesure – Essai d'immunité aux champs électromagnétiques rayonnés aux fréquences 
radioélectriques 

IEC 61000-4-4, Compatibilité électromagnétique (CEM) – Partie 4-4: Techniques d’essai et de 
mesure – Essai d’immunité aux transitoires électriques rapides en salves 

IEC 61000-4-5, Compatibilité électromagnétique (CEM) – Partie 4-5: Techniques d’essai et de 
mesure – Essai d’immunité aux ondes de choc 

IEC 61000-4-6, Compatibilité électromagnétique (CEM) – Partie 4-6: Techniques d'essai et de 
mesure – Immunité aux perturbations conduites, induites par les champs radioélectriques 

IEC 61000-4-11, Compatibilité électromagnétique (CEM) – Partie 4-11: Techniques d'essai et 
de mesure – Essais d'immunité aux creux de tension, coupures brèves et variations de tension 
pour les appareils à courant d'entrée inférieur ou égal à 16 A par phase 

IEC 61000-6-2, Compatibilité électromagnétique (CEM) – Partie 6-2: Normes 
génériques – Norme d'immunité pour les environnements industriels 

IEC 61000-6-4, Compatibilité électromagnétique (CEM) – Partie 6-4: Normes 
génériques – Norme sur l'émission pour les environnements industriels 

IEC 61076-2-101, Connecteurs pour équipements électroniques – Exigences de produit – 
Partie 2-101: Connecteurs circulaires – Spécification particulière pour les connecteurs M12 à 
vis 

IEC 61010-2-201 Exigences de sécurité pour appareils électriques de mesurage, de régulation 
et de laboratoire – Partie 2-201: Exigences particulières pour les équipements de commande 

IEC 61131-1, Automates programmables – Partie 1: Informations générales 

IEC 61131-2, Mesurage et contrôle des processus industriels – Automates 
programmables – Partie 2: Exigences et essais des équipements 

3 Termes, définitions, symboles, termes abrégés et conventions 

3.1 Termes et définitions 

Pour les besoins du présent document, les termes et définitions de l'IEC 61131-1 et 
l'IEC 61131-2 ainsi que les suivants s'appliquent.  

L'ISO et l'IEC tiennent à jour des bases de données terminologiques destinées à être utilisées 
en normalisation, consultables aux adresses suivantes: 

• IEC Electropedia: disponible à l'adresse http://www.electropedia.org/ 

• ISO Online browsing platform: disponible à l’adresse http://www.iso.org/obp 

3.1.1  
adresse 
partie d'une commande de séquence M utilisée pour référencer des données dans des 
catégories de données d'un canal de communication 

http://www.electropedia.org/
http://www.iso.org/obp



